
Nu aurul e ţinta 
 
 Nu aurul e tinta, targetul, telul, scopul. Aurul si argintul raman drept 
cadou, deci gratuit. Cheltuiala se amortizeaza de departe cu celelalte 
minerale cu care ne-a binecuvantat Dumnezeu si noi de secaturi, 
trepanati la creier si trepadusi ce suntem transformam acest dar 
dumnezeiesc intr-un blestem. Nu oprirea exploatarii este solutia ci 
dimpotriva inceperea de urgenta a lucrarilor DAR NU DE CATRE 
STRAINI pentru mai multe motive (si nu din cele ridicole de tipul : nu 
ne vindem tara) si anume : Ei, strainii, cu tehnologii care "rezolva 
cazul" in 10-15 ani, aduc asemenea distrugeri mediului incat 
depasesc, cu mult prea mult, puterea de regenerare a naturii, (ceea ce 
inseamna ca ranile produse mediului sunt ireversibile) apoi ne dau 
noua 6 %, (am innebunit de tot ???) apoi NU II INTERESEAZA IN 
PRINCIPAL AURUL ci metalele rare fara de care nu exista industrii 
strategice (crom, wanadiu, molibden, uraniu, etc) despre care se 
vorbeste doar pe şest, politicienii nostri fiind de ori de unde altundeva 
decat din domeniu, habar nu au, crezand ca aurul si argintul sunt 
valoarea suprema. Aurul le va ramane canadienilor gratuit, in plus, ca 
un fel de premiu. Asa ca sintagma nu ne vindem tara devine superflua 
deoarece - iata - nu o vindem, O DAM CADOU. Apoi dupa cei 15-17 
ani de exploatare si dupa ce dispar din peisaj 4 (patru) munti plus 
localitatea Rosia Montana si vestigiile ei istorice si se rupe brutal firul 
si ritmul unei vieti sociale ale unei asezari bimilenare, atestate scriptic 
in sec l en, iar barajul care tine acele multe sute de mii de tone de 
reziduuri si ceanuri imbatraneste, se fisureaza de la cutremure, 
alunecari de teren, etc si va incepe sa cedeze usor sau prabusindu-
se, firma raspunzatoare nu va mai fi de gasit, avand grija sa se 
desfiinteze imediat sau preschimbandu-si numele si adresa. Iar daca 
dimpotriva se va exploata de catre noi ca si pana acum 5-6 ani, cu 
tehnologiile cunoscute si in ritmul nostru romanesc, ritm care asigura 
necesarul de aur al "consumului" BNR si da timp naturii sa se 
regenereze si asigura nu numai locuri de munca zeci si zeci de ani (si 
nu 15-17ani) ci si ceva mult mai important : metalele extrase -aurul si 
argintul - dar si cele pe care tehnologia noastra nu le poate extrage 
acum (metale rare) RAMAN IN TARA in proportie de 100 % si nu 6 %, 
si vor fi extrase cand viitorimea va avea nevoie si va avea tehnologii 
adecvate. In prezent tehnologiile romanesti asigura extragerea a cca 
80 % din aurul existent in minereu si a 90 % din argint, dar ce nu 
poate fi extras nu pleaca din tara (tehnologiile canadiene permitand 
extragerea 100 % a tuturor metalelor pretioase si rare) ci raman 



pentru a fi exploatate in viitor, fiind depozitate pana atunci in halde de 
steril, in baraje de retentie care nu contin ceanuri sau alte substante 
periculoase nefiind inca supuse prelucrarii pe motiv de tehnologii 
actuale neperformante si in decantoare, obiective atat de cunoscute si 
utilizate in Ardeal de sute de ani. In final o intrebare : Cum se face ca 
noua care avem forta de munca supercalificata in domeniu, care avem 
minereul nostru, care avem (aveam) uzinele de preparare, flotatiile, 
etc, la gura minei - cum ar veni - si nu deranjam mediul in mod 
iresponsabil si ireversibil, ne ramane si sterilul care contine atat aurul 
si argintul neexploatate cat si metalele rare in vederea exploatarii 
viitoare, si cu toate aceste argumente extrem de solide si inca multe 
altele nu ne este rentabila exploatarea iar canadienilor care vin de la 
15.000 km, cu mana in buzunar, nu au oamenii lor, nu au minereul lor, 
nu au energia lor, si inca multe altele, lor de ce le este rentabil ? 
Raspunsul meu este : NOI AM FOST SCOSI NERENTABILI DIN PIX. 
                Cu mare stima, N. Iuga. 
  
 

  
 


